
13 فرهنگ و هنر

رادیو

»آی فیلم ۲« در راه است
معاون برون مرزی صدا و سیما 
گفت: در حوزه تمدن فارسی 
و تمدن ایرانی بزودی شاهد 
راه اندازی ش��بکه  آی فیلم 2 
یعنی  آی فیلم فارس��ی برای 
کشورهای افغانس��تان و تاجیکستان خواهیم 
ب��ود. به گزارش »وطن ام��روز«، پیمان جبلی، 
معاون برون مرزی صداو سیما در مراسم سالگرد 
تاسیس شبکه »آی فیلم« با تاکید بر لزوم ورود 
هر چه س��ریع تر این معاونت به حوزه هایی که 
هن��وز اقدام عملیاتی برای ورود به آنها نش��ده 
اس��ت، به وضعیت بودجه ای برون مرزی اشاره 
و عنوان کرد: »بویژه در یک س��ال و نیم اخیر 
به این واقعیت رسیده ایم که کار با این بودجه 
روتین برای تاثیرگذاری فوری بس��یار سخت 
اس��ت. تحرکاتی در این زمینه ش��روع شده و 
اتفاقات خوبی در راه اس��ت. توانس��تیم منابع 
جدیدی ایجاد کنیم که امیدواریم خلأهایی را 
که تا امروز داشتیم، جبران کند.« وی همچنین 
اعلام کرد: در حوزه تمدن فارسی و تمدن ایرانی 
بزودی شاهد راه اندازی شبکه  آی فیلم 2  یعنی  
آی فیلم فارسی برای کش��ورهای افغانستان و 

تاجیکستان خواهیم بود.

اعلام ویژه برنامه های شبکه افق 
در دهه فجر

مجموع��ه ای از برنامه های ترکیبی، زنده و 
مستند با موضوع انقلاب اسلامی طی دهه فجر 
امسال از شبکه افق پخش می شود. به گزارش 
فارس، بر این اساس ویژه برنامه »جهان آرا« به 
موضوعات مختلفی پیرامون انقلاب اسلامی و 
وقایع تاریخی پس از پیروزی نهضت اسلامی 
می پردازد؛ این برنامه در روزهای 14، 15، 16، 
21 و 22 بهمن م��اه به صورت زنده روی آنتن 
خواهد رفت و زمان پخش آن هم س��اعت 22 
و تکرار روز بعد س��اعت 15:30 در نظر گرفته 
شده است. س��ریال تلویزیونی »انقلاب زیبا« 
نیز که پخش آن چندی اس��ت از ش��بکه افق 
ش��روع شده در این ایام طبق زمانبندی قبلی 
یعنی هر شب س��اعت 23:30 پخش خواهد 
شد. مجموعه مس��تند »در برابر طوفان« نیز 
طی ده��ه فجر امس��ال در 10 قس��مت 32 
دقیق��ه ای روی آنت��ن م��ی رود؛ تهیه کننده و 
کارگردان این مستند، مهدی نقویان است. در 
برابر طوفان، روایتگر تاریخ سیاسی و اجتماعی 
پهلوی دوم از زمان پادشاهی محمدرضا شاه تا 
انقلاب اسلامی است. در این مجموعه صداها 
و تصاویر دیده نشده از تاریخ معاصر کشور به 
نمایش در می آید. همچنین قرار است در این 
ایام ش��اهد پخش سری دوم مجموعه مستند 
»خاطره محله ما« با تهیه کنندگی و کارگردانی 
امیرعباس مجذوبی از ش��بکه افق باشیم؛ این 
سریال شامل بازس��ازی وقایع سال 57 است 
که منجر به پیروزی انقلاب ش��د. مجموعه  ای 
از مس��تندهای تولیدی و تأمین��ی با موضوع 
انقلاب اسلامی نیز طی این مدت از شبکه افق 
پخش ش��ده  است یا در نوبت پخش قرار دارد؛ 
»شکوفه های زمس��تان« کاری از سیدجمال 
عودسیمین، بررسی نقش حلقه هنری محله 
س��ی متری جی در ش��کل گیری نخس��تین 
 »CIA گروه های هن��ری ده��ه 50، »فرزند
ب��ا تهیه کنندگی ایمان گ��ودرزی، عملکرد و 
اقدامات س��ازمان امنیت و اطلاعات کشور در 
زمان شاه و »طیبه«، کاری از امین کفاش زاده 
روایتی از زندگی شهیده طیبه واعظی از جمله 
این مستندها هس��تند. علاوه بر اینها 10 کار 
کوتاه ش��امل کلیپ، نماهنگ، س��رود و ... نیز 
در ای��ام دهه فجر در میانه برنامه ها روی آنتن 

می روند.
 

هستی سراسر مملو از ذرات زهراست
آیات قرآن یک به یک آیات زهراست

آینه دنیا تماماً مات زهراست
از پای تا سر فاطمه تنها علی بود

اثبات مولا در غدیر اثبات زهراست
دستاس عالم را به دستش داده بودند

هستی سراسر مملو از ذرات زهراست
ما که به جای خود پیمبر هم وجودش

از برکت مولا و از برکات زهراست
تا پای جان پای علی باشید آری

این از سفارش ها و تأکیدات زهراست
می سوخت پای بسترش مولا که چون شمع

می  دید دیگر آخرین ساعات زهراست
نان پخت روز آخری با حال زارش

اینها فقط یک گوشه از حالات زهراست
چیزی که کامل می کند دین را نماز است

آن هم که تکمیلش به تسبیحات زهراست
معین اصغری

خبر خوش معاون صدا 
برای اهالی رادیو

حمی��د ش��اه آبادی، مع��اون 
صدای رس��انه ملی از حذف 
نشدن هیچ کدام از شبکه های 
رادیویی صداوسیما خبر داد. 
به گ��زارش مهر، ش��اه آبادی 
درب��اره حذف یا راه اندازی ش��بکه  های جدید در 
رادیو گفت: ما بنای حذف هیچ شبکه ای را نداریم 
ولی به دلایل خوب یا بد بعضی از شبکه ها پیش 
از این تعطیل ش��ده و در قالب یک گروه در دل 
ش��بکه  های موجود قرار گرفته   اند. البته 4 طرح 
برای ایجاد ش��بکه  های جدید وجود دارد ولی به 
دلیل مس��ائل و مش��کلات مالی ما ابا داریم که 
ش��بکه  های جدید را ایجاد کنیم. با این حال در 
س��ال ۹7 بنای ما بر این است که به بخش های 
تولیدی رادیو ثبات جدی بدهیم و تمرکزی جدی 
روی برندسازی برنامه  های شاخص داشته باشیم. 
وی همچنین درب��اره برنامه »جمعه ایرانی« که 
س��ابقه زیادی در رادیو دارد و قرار است از شبکه 
تلویزیونی »شما« به تولید برسد، یادآور شد: من 
برای بازگشت همه کسانی که از رادیو رفته  اند در 
چارچوب موازین کش��ور و ارزش  های رس��انه ای 
اعلام آمادگی کردم. جلسه ای هم با آقای سعید 
توکل، تهیه کننده برنامه »جمعه ایرانی« داشتم و 
او ه��ر زمان که اراده کن��د جایش در رادیو ایران 
است و فکر می کنم هر مقدار از این ظرفیت ها که 

استفاده نشده است مورد استفاده قرار می گیرد.

چاپ دوم برای یک کتاب 
روشنگرانه

کت��اب »مکت��ب در فرآین��د 
نواندیش��ی« که اث��ری در نقد 
دیدگاه های محسن کدیور در 
حوزه شیعه شناس��ی است به 
چاپ دوم رس��ید. ب��ه گزارش 
ف��ارس، چ��اپ دوم کت��اب »مکت��ب در فرآیند 
نواندیشی« در نقد دیدگاه های محسن کدیور در 
حوزه شیعه شناسی نوشته حسن علی  پوروحید 
از س��وی دفتر نش��ر معارف منتش��ر شد. کتاب 
»مکتب در فرآیند نواندیش��ی« در 3 بخش و 3 
پیوست تدوین و نگاشته شده است: »نواندیشی 
در حوزه امامت«، »نواندیش��ی در حوزه فقاهت« 
و »نواندیش��ی در حوزه مکاتب و فرق«. »معمای 
اس��تحاله«، »نواندیش��ی س��کولار« و »الهیات 
دگراندیشی« نیز عناوین 3 پیوست کتاب هستند. 
بررسی موضوعاتی از جمله جایگاه نصب الهی و 
نص نب��وی در امامت، جایگاه عصمت در امامت، 
جایگاه علم غیبی و الهی در امامت، جایگاه ولایت 
باطنی و تکوینی در اندیشه امامت، جایگاه، نظریه 
علمای ابرار و نس��بت آن با امامت، سلب اصالت 
و حجیت از منابع اعتقادی ش��یعه، نگاه کلان به 
شیعه شناسی کدیور و تبیین و نقد نظریات کدیور 
درباره بهائیت، وهابیت و مدرنیس��م از مهم ترین 
بخش ه��ای این کتاب اس��ت. چ��اپ دوم کتاب 
»مکتب در فرآیند نواندیش��ی« در 2۹6 صفحه، 
قطع رقعی، تیراژ یکهزار نسخه و قیمت 15 هزار 

تومان عرضه شده است.

اسپیلبرگ باز هم سراغ 
»ایندیانا جونز« رفت

کارگردان آمریکایی تایید کرد که فیلم بعدی 
او قس��مت پنجم از مجموع��ه »ایندیانا جونز« 
خواه��د بود. به گزارش مهر به نق��ل از هالیوود 
ریپورتر، اس��تیون اس��پیلبرگ که جدیدترین 
فیلم��ش با عنوان »پس��ت« در میان نامزدهای 
بهترین فیلم سال اس��کار 201۸ جای دارد، بار 
دیگر ش��خصیت هریس��ون فورد را به پرده های 
سینما بازمی گرداند. قسمت پنجم ایندیانا جونز 
قرار است سال 2020 روی پرده های نقره ای برود 
و تولید آن در س��ال 201۹ شروع می شود. این 
پروژه هنوز عنوان ندارد و علاقه مندان منتظرند 
ببینند این فیلم قبل از پروژه موزیکال اسپیلبرگ 
از راه می رسد یا پس از آن؟ در حالی که پیش تر 
مطرح شده بود اسپیلبرگ قصد دارد به بازسازی 
»داستان وست ساید« بپردازد، گفته شده ساخت 
این فیلم پس از »ایندیانا جونز« صورت می گیرد. 
جدیدترین قسمت ایندیانا جونز »ایندیانا جونز و 
پادشاهی جمجمه کریستال« بود که سال 200۸ 
اکران شد و 1۹ س��ال پس از سه گانه اصلی آن 
روی پرده ه��ا رف��ت. جرج ل��وکاس که به خلق 
این شخصیت کمک کرد، تهیه کننده این فیلم 
خواه��د بود و جان ویلیامز بار دیگر مس��ؤولیت 
تولید موس��یقی متن را برعهده خواهد داشت. 
»ایندیان��ا جون��ز 5« 10 ج��ولای 2020 راهی 
پرده های سینماها می شود. این در حالی است که 
فیلم بعدی اسپیلبرگ با عنوان »بازیکن شماره 

یک آماده« 30 مارس 201۸ اکران خواهد شد.

گروه فرهنگ و هنر: نشست خبری سی وششمین 
جش��نواره فیلم فجر روز گذشته با حضور ابراهیم 
داروغه زاده دبیر جش��نواره به همراه مسعود نجفی 
مدیر روابط عمومی و مدیران برگزارکننده جشنواره 
با حضور اهالی رس��انه در پردیس ملت برگزار شد.  
به گزارش »وطن امروز«، داروغه زاده در ابتدای این 
نشست گفت: جشنواره امسال  2 بخش اصلی دارد. 
یک بخش رقابتی که مربوط به مس��ابقه و اهدای 
جوایز و بخش دیگر جشن سینمای ایران در دهه 
فجر است و سعی شده هر دو بخش  باشکوه برگزار 
ش��ود. وی ادامه داد: یکی از مش��کلاتی که س��ال 
گذش��ته رسانه ها به آن معترض بودند و همینطور 
کار داوری را مشکل می کرد بحث تعدد فیلم های 
حاضر در جشنواره بود. امسال بنا به تصمیم شورای 
سیاس��ت گذاری جشنواره فجر، 22 فیلم به بخش 
رقابتی راه یافت. یک تغییر دیگر امسال در بخش 
فیلم کوتاه داستانی بود که با مشورت متولیان فیلم 
کوتاه سیمرغ به جشنواره اضافه شد و هیات داوران 
یک فیلم کوت��اه را به عنوان بهتری��ن فیلم کوتاه 
انتخاب می کنند. در بخش مس��تند سینمایی هم 
باید یک تفاوتی با جش��نواره سینماحقیقت قائل 
می ش��دیم از همین رو با  مشورت دوستان به این 
جمع بندی رسیدیم که 2 فیلم سینمایی مستند 
در بخش مس��ابقه باش��د و مورد داوری قرار گیرد. 
همچنین این پیشنهاد وجود داشت تا سیمرغ های 
بخش فنی حذف ش��ود ولی با این مساله مخالفت 
کردیم. ضمن اینکه امس��ال برای نخستین بار یک 
انیمیش��ن در همه بخش های مسابقه داریم حتی 
سیمرغ فیلم اول و سیمرغ هنر و تجربه نیز در این 
جشنواره خواهیم داشت. دبیر جشنواره فیلم فجر 
تصریح کرد: تلاش داریم سینمای ایران ادای دین 
به انقلاب کند و در همه مراکز اس��تان ها جشنواره 
برپا می ش��ود، همچنین دانش آم��وزان به صورت 
رایگان آثار منتخب را در س��انس های صبح دنبال 
می کنند. سعی بر این است جشن سینمایی را در 
همه شهرها داشته باشیم. در افتتاحیه نیز نکوداشت 
مرح��وم دکتر علی معلم را برگ��زار می کنیم. وی 
بیان کرد: امس��ال میهمان های جش��نواره  اعم از 
فیلمسازان، مدیران رسانه و اعضای خانه سینما در 
پردیس س��ینمایی باغ کتاب به تماشای فیلم های 
جشنواره می نش��ینند و همانطور که پیش از این 
اعلام شد در پردیس ملت هم میزبان اهالی رسانه  

خواهیم بود.
شخصا پیگیر فیلم های حاشیه دار بودم ■

دبیر جش��نواره در پاسخ به س��والی پیرامون  
همچنی��ن  و  آیین نام��ه  در   م��دام  تغیی��رات 
بازی های رس��انه ای برخی فیلم ها نظیر »آشغال 
دوست داشتنی« در پرکردن فرم و عدم شرکت در 
جشنواره، اظهار داشت: ما دوست نداریم تغییرات 
زیادی در جشنواره داشته باشیم و یکی از راه های 
آن این است که دبیر و برگزارکنندگان جشنواره 
تغییر نکنند. امیدوارم بتوانیم یک برنامه 5 س��اله 
اعلام کنیم که سینماگران و اهالی رسانه تکلیف 
خود را بدانند. فیلم آش��غال های دوست داشتنی 
سال های گذشته مجوز نمایش نداشت و در سال 
۹6 توانس��ت مجوز نمایش بگیرد و در جشنواره 
حضور پیدا کند ولی دست اندرکاران فیلم انصراف 
دادن��د و ترجیح دادند کارهای اکران فیلم ش��ان 
را پیگیری کنند. وی افزود: گفته ش��د فیلم های 
حاشیه دار در انتخاب کنار گذاشته شده اند، به هیچ 
عنوان این مساله صحت ندارد و هیچ بحثی درباره 
این موضوع مطرح نش��ده اس��ت. هیات انتخاب 
جش��نواره تا لحظه آخر در حال بررس��ی فیلم ها 
بوده ان��د. تم��ام فیلم هایی که در سی وشش��مین 
جشنواره فیلم فجر حضور دارند به گونه ای هستند 
که می توانند بعد از جشنواره براحتی پروانه نمایش 
دریافت کنند. البته من به شخصه دنبال فیلم های 

حاشیه دار بودم.
سهم فیلم اولی ها ازجشنواره ■

داروغه زاده عنوان کرد: هیات انتخاب، فیلم ها را 
بازبینی کردند و امس��ال 3 فیلم اول و 4 فیلم دوم 
داریم که از بین فیلم  اولی ها که به بخش مس��ابقه 
اصلی راه پیدا کردند یک س��یمرغ برای فیلم اول 

اختصاصی در نظر گرفتیم. از بین فیلم  اولی ها که 
به بخش مسابقه راه یافتند ما فرصتی قرار دادیم تا 
اگر در بخش های کارگردانی و بازیگری و... سیمرغ 
دریافت نکردند؛ این س��یمرغ را بگیرند. طبیعتاً از 
بین فیلم ها، فیلمی که کیفیت و استاندارد لازم را 
دارد سیمرغ می برد. باید قبول کنیم بخش رقابتی 
جشنواره از تعداد منطقی برخوردار باشد. باید سعی 
کنیم تعداد آثار بخش رقابتی کمتر باشد و تمایزی 
بین فیلم های بخش مس��ابقه و خارج از آن وجود 
داشته باشد. پس نمی توانیم همه فیلم ها را بپذیریم 
و به بخش مس��ابقه راه بدهیم؛ در سال های پیش 
می گفتند چه جشنواره ای است که همه فیلم ها به 
بخش مسابقه و خارج از مسابقه راه پیدا می کنند و 

ما خواستیم این امر را بهبود بخشیم.
جشنواره اسپانسر ندارد! ■

وی درباره حذف فرش قرمز گفت: سال گذشته 
در پردیس ملت مراسم فرش قرمز در کاخ مردمی 
را داشتیم که این مراسم را امسال نداریم. امسال 
بخش های بیشتری از س��ال گذشته داریم، برای 
مثال بخش تجلی اراده ملی احیا شده است. شاید 
از س��ال گذشته میزان گستردگی بخش های مان 
بیشتر هم شده است تنها بخش فیلم های بخش 
مس��ابقه کاهش یافته که تاثی��ری در هزینه های 
جش��نواره نداش��ته اس��ت، بنابرای��ن در پای��ان 
جش��نواره باید ببینیم چه چیزی میزان هزینه ها 
را کم کرده اس��ت. وی اف��زود: درباره حامی مالی 
جش��نواره، من به عنوان دبیر جشنواره فیلم فجر 
با توجه به تصمیمی که ش��ورای سیاست گذاری 
گرفته  اس��ت، دخالتی در این بخش ندارم. امسال 

صندوق اعتباری هنر طبق قراردادی که با سازمان 
سینمایی بسته ،  حامی مالی جشنواره بوده  است 
اما متاسفانه نتوانسته بودجه لازم را برای برگزاری 
جشنواره فراهم کند، به همین خاطر تمام هزینه ها 
را س��ازمان س��ینمایی پرداخت کرده است.  دبیر 
سی وششمین جش��نواره فیلم فجر گفت: درباره 
عدم حضور برخی فیلمس��ازان در جشنواره باید 
گفت برخی فیلمسازان معتقدند فیلم های شان به 
درد جشنواره نمی خورد بلکه فیلم، فیلم گیشه و 
اکران است؛ به همین خاطر آن را برای شرکت در 
جشنواره نمی فرستند. 3 فیلم آماده بودند که در 
جشنواره حاضر نشدند و ممکن است برای رقابت 
در جشنواره ساخته نشده باشند یا اینکه تشخیص 
دهن��د در جش��نواره حاضر نش��وند. عدم حضور 
تعداد کمی فیلم در جش��نواره به این شکل نباید 
به گونه ای مطرح ش��ود ک��ه فیلم های حاضر زیر 
سوال برود. وی درباره حضور رضاداد در جشنواره 
نیز عنوان داش��ت: آقای رضاداد از اعضای شورای 
سیاست گذاری است و دبیر از نظراتی که بتواند به 
هرچه بهتر برگزارشدن جشنواره کمک کند قطعا 

استفاده می کند.
برج میلاد ظرفیت میزبانی نداشت ■

وی افزود: حضور فیلم ها در بخش اس��تانی، با 
تصمیم تهیه کنندگان آث��ار امکانپذیر خواهد بود. 
درب��اره آرای مردمی نیز باید گفت که امس��ال آرا 
به صورت اینترنتی جمع آوری خواهد ش��ود، چرا 
که باید از مرحله آرای دس��تی عب��ور می کردیم. 
اینک��ه پیش از این اعلام ش��ده بود در جش��نواره 
فجر افتتاحیه نداریم، اش��تباه من بود، چرا که فکر 
هزینه ه��ای آن را می کردیم ام��ا با توجه به اینکه 
جشنواره فجر به نحوی جشن انقلاب اسلامی است، 
شورای سیاست گذاری تصمیم گرفت این افتتاحیه 
را برگزار کند. بعد از پایان جشنواره فیلم فجر، مقدار 
هزینه هایی را که برای جشنواره صرف شده است، 
اعلام خواهیم کرد. درباره داوری و س��یمرغ هنر و 
تجربه، سیمرغ این بخش توسط هیات داوران اصلی 
جشنواره انتخاب و اهدا میَ شود. داروغه زاده اظهار 
داش��ت: درباره انتخاب کاخ جش��نواره، برج میلاد 
دیگر جوابگوی حجم بالای میهمانان جشنواره نبود 
به همین خاطر از همان اول، 2 گزینه مطرح شد؛ 
اول پردیس سینمایی ملت و دوم پردیس سینمایی 
چارسو که دست آخر پردیس ملت انتخاب شد. ما 
برای شروع تغییرات تصمیم گرفتیم کاخ جشنواره 

را از برج میلاد، جابه جا کنیم.

گزارش »وطن امروز« از دومین نشست خبری جشنواره فیلم فجر

هیچ فیلم حاشیه داری کنار گذاشته نشد
تلویزیون
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آیی��ن اختتامیه سی وشش��مین 
جش��نواره تئات��ر فجر ب��ا حضور 
هنرمندان تئاتر و مس��ؤولان فرهنگی با ایجاد چند 
حاشیه عجیب و غیرقابل پیش بینی برگزار شد. به 
گزارش »وطن امروز«، در ابتدای این مراس��م فرهاد 
مهندس پور، دبیر این دوره از جشنواره در سخنانی 
گفت: کسانی که امشب جایزه می گیرند، این جایزه 
را از دست کس��انی می گیرند که جایزه نگرفته اند، 
چون تعداد جایزه ها کم اس��ت به معنی بی نصیب 
ماندن ما از جایزه نیست. مهندس پور تأکید کرد: در 
تم��ام انتقادات حتی انتقادات تند، یک خیرخواهی 
دیدم که به من آرامش می داد. ما باید درون خانواده 
تئاتر با هم گفت وگو کنیم. در ادامه این مراسم، جوایز 
بخش های مختلف جشنواره اهدا شد که نخستین  
آنها جایزه بنیاد حفظ ارزش های انقلاب اسلامی و 
بنیاد ش��هید بود که به ایوب آقاخانی برای نمایش 
»هفت عصر هفتم پاییز«، محمد قاسمی، نویسنده 
و کارگ��ردان نمایش »آبی ترین آس��مان زمین« و 
س��یاوش عالی پور ب��رای کارگردانی نمایش »دی و 
بهمن شصت هزار و پنج« رسید. در ادامه نخستین 

 حاشیه این مراسم رقم خورد، 
جایی ک��ه کامران ش��هلایی 
می خواس��ت بع��د از دریافت 
جایزه خ��ود صحبت کند که 
احسان کرمی به او اجازه نداد 
اما شهلایی جلوی سن آمد و 

بعد از تشویق حاضران که اجازه نمی دادند صحبت 
کند، گفت: امروز دختری در س��رپل ذهاب به دنیا 
آمده که هیچ کانکسی برایش وجود ندارد. من شماره 
حساب مادر این نوزاد را در صفحه اینستاگرام خود 
می گذارم تا اگر دوست داشتید به آنها کمک کنید. 
پس از او نیز وحید درویش��ی هم جلوی س��ن آمد 
و خط��اب به مهندس پور جملاتی را ب��ه زبان آورد 
که در میان تش��ویق حاضران شنیده نشد. پس از 
ای��ن بخش س��یدعباس صالحی، وزی��ر فرهنگ و 
ارش��اد اسلامی به ایراد سخنرانی پرداخت. وی هنر 

نمایشی ایران را هنری مردمی 
دانس��ت که با جامعه حرکت 
می کن��د. تئاتر هن��ر دیالوگ 
و گفت وگو اس��ت که فرصت 
تعامل اجتماعی پیدا می کند و 
هنری برای بازتاب درد و رنج 
مردم است. این هنر در جمع شکل می گیرد و هنر 
نمایش در ایران هنری دیرینه است که در قالب های 
متنوعی نظیر نقال��ی، پرده خوانی، چاووش خوانی و 
تخت حوضی عرض اندام می کند. هنر نمایش ایرانی 
از مشروطه تا انقلاب اسلامی گام به گام پیش آمد. 
توان ملی ما در تئاتر روز به روز افزوده می شود. تئاتر 
م��ا روز به روز خصوصی تر ش��ده و از اتکا به دولت 
فاصله می گیرد. جش��نواره تئاتر فجر فرصتی است 
برای اینکه نس��ل متوالی در کن��ار هم قرار گیرند و 
اس��تعدادهای نو بازشناخته ش��وند. در ادامه جوایز 

بخش های مختلف جشنواره اهدا شد که در آن بهنام 
شرفی، برگزیده بهترین بازیگر مرد و ستاره پسیانی، 
برگزیده بهترین بازیگر زن از جمله آنها بود اما این 
مراسم باز هم درگیر حاشیه شد؛ حاشیه ای که ساناز 
بی��ان رقم زد. او که 3 ب��ار برای دریافت جایزه روی 
صحنه آمده بود در نخستین حضورش میکروفن را 
از آن خود کرد و خطاب به برگزارکنندگان جشنواره 
گفت در جشنی که بر آن شعار گفت وگو الصاق شده 
است، باید برگزیدگان حرف بزنند. او در هر دو حضور 
دیگر خود روی صحنه پس از گرفتن جایزه، سریعاً 
سن را ترک کرد. حاشیه دیگر اختتامیه شاید عدم  
سخنرانی هوشنگ آزادی ور، شخصیت برگزیده برای 
تجلیل بود. مرد کهنس��ال برخلاف رویه دوره های 
گذش��ته با گرفتن جای��زه صحنه را ت��رک کرد و 
هیچ میکروفنی در اختیار او قرار داده نش��د. این در 
حالی است که در دوره های گذشته تقدیرشوندگان 
پیشکسوت برای دقایقی با حضار صحبت می کردند. 
از حواشی دیگر جشنواره امسال حذف جایزه دوم و 
سوم بود که تنها در چند رشته با تقدیر از یک یا 2 

نفر تندیس به برگزیده اهدا شد.

آیین اختتامیه سی وششمین جشنواره تئاتر فجر برگزار شد

جشن گفت وگوی تئاتر و انبوهی از حاشیه ها
تئاتر

سینمای جهان

اعتراض کیوان ساکت به وضعیت جشنواره موسیقی فجر

چرا جشنواره موسیقی فجر از اعتبار افتاده؟
مدیری رفت، رشیدپور آمد

هفت شروع نشده مجری اش تغییر کرد!
کی��وان س��اکت، نوازن��ده تار و 
ایرانی گفت:  آهنگساز موسیقی 
جش��نواره موسیقی فجر به علت عملکرد ناصواب 
متولیان جش��نواره از اعتبار افتاده و شرکت کردن 
در آن به نوعی از دس��ت دادن وجهه و اعتبار بین 

اهل دل اس��ت. ب��ه گزارش 
»وطن امروز«، کیوان ساکت، 
آهنگس��از و مدرس دانشگاه 
ب��ا حضور در برنامه »چش��م 
ش��ب روش��ن« نس��بت به 
عملکرد جش��نواره موسیقی 

فجر اعتراض کرد. او در بخش��ی از س��خنانش در 
این برنامه گفت: جشنواره موسیقی فجر بزرگ ترین 
اتف��اق موس��یقی س��ال در ایران اس��ت ولی این 
جشنواره به دلایلی از جمله نداشتن آیین نامه مورد 
نقد است. آیا می شود جشنواره ای 33 سال کار کند 
و آیین نامه نداش��ته باشد و در این 3-2 سال اخیر 
به شکل ناصواب و به صورت محفلی که همه برای 
کانون مشخصی هس��تند اداره شود؟ خودشان به 
خودشان جایزه بدهند، خودشان را اول بکنند، فقط 
خودش��ان را ببینند. چطور می شود این را توضیح 
داد؟ شاید بزرگ ترین عیب جشنواره همان نداشتن 

آیین نامه است که با کمک دوستان، آیین نامه ای را 
که رئیس دفتر موسیقی به ما داد اصلاح و ویرایش 
و تقدیم وزیر محترم کردیم که ایش��ان هم نکاتی 
بر آن نوش��تند و قرار شد تا پایان همین بهمن ماه 
ای��ن را اعلام کنند. وی در ادامه با اش��اره به دلیل 
اف��ت کیفیت آث��ار حاضر در 
جش��نواره موس��یقی فج��ر 
اظهار ک��رد: نامحرم زیاد وارد 
موسیقی ما ش��ده است. هر 
کسی آواز خواند که نمی شود 
هنرمن��د خوان��دش. آهنگ 
س��اخته می ش��ود ولی چرا ماندگار نیست و مثل 
حباب روی موج است؟ یک بارمصرف است. چون از 
دل بر نمی خیرد و بر دل نمی نشیند. آنقدر اتفاقات 
نامیمون در طول این سال ها بویژه 3-2 سال اخیر 
افتاده اس��ت که به 2 علت هنرمندان راستین در 
جشنواره شرکت نمی کنند. نمی گویم کسانی که 
ش��رکت کردند هنرمند راستین نبودند، اندک در 
بین شان آهنگسازان و نوازنده های خوبی هستند. 
جشنواره به علت عملکرد ناصواب متولیان جشنواره 
از اعتبار افتاده و ش��رکت کردن در آن به نوعی از 

دست دادن وجهه و اعتبار بین اهل دل است. 

در حالی ک��ه »مهران مدیری« 
از اجرای برنام��ه »هفت« کنار 
کش��یده اس��ت، از »رضا رش��یدپور« ب��ه عنوان 
جدی ترین گزینه اجرای این برنامه سینمایی نام 
برده می ش��ود. به گزارش »وطن ام��روز«، به رغم 

اعلام قبلی مدیران ش��بکه 
3 مبن��ی بر حض��ور مهران 
مدیری در برنامه »هفت«، در 
واپسین روزهای باقیمانده تا 
برگزاری جشنواره فیلم فجر، 
اعلام ش��د »رضا رشیدپور« 

جایگزین مدیری در اجرای برنامه هفت شده است. 
نخستین بار این موضوع از طریق چند رسانه در 
فضای مجازی منتشر شد ولی در ادامه همزمان با 
انتشار این اخبار، وفا ملک زاده، مدیر روابط عمومی 
برنامه های مدیری این خبر را تکذیب کرد. پس از 
آن بود که 27 دی ماه برای نخس��تین بار مدیران 
شبکه 3 به طور رسمی از مهران مدیری به عنوان 
مجری برنام��ه »هفت« نام بردند ام��ا حالا و در 
فاصله 2 روز مانده به آغاز جشنواره فیلم فجر این 
انتخاب تغییر کرد. براساس آنچه خبرگزاری فارس 
در ارتباط با این اتفافق منتشر کرده است، شنیده 

شده بعد از اعلام رسمی این خبر، مهران مدیری 
که هنوز قراردادی امضا نکرده بوده نسبت به اعلام 
خبر واکنش نش��ان داده و اختلافات بالا گرفته و 
در نهایت منجر ش��ده تا مدیری و مدیران شبکه 
3 در نهایت با هم به توافق نرس��ند، البته برخی 
رسانه ها از جمله فارس پیش 
از این گمانه هایی را در ارتباط 
با نهایی نشدن حضور مدیری 
در این برنامه منتش��ر کرده 
بودند ک��ه در نهایت نیز این 
گمانه زنی ها به واقعیت تبدیل 
شد. با این شرایط ویژه برنامه »هفت« با محوریت 
اخبار جشنواره فجر سی وششم از پنجشنبه )12 
بهمن م��اه( به تهیه کنندگی س��عید پروینی و با 
اجرای رضا رشیدپور از شبکه 3 سیما راهی آنتن 
می شود. کانال تلگرامی برنامه صبحگاهی »حالا 
خورشید« که رضا رشیدپور این روزها اجرای آن 
را برعهده داش��ت، در مطلبی از توقف اجرای این 
برنامه در ایام دهه فجر خبر داد. در این خبر آمده 
است: »امروز ]سه شنبه[ آخرین برنامه از این فصل 
خواهد بود و بعد از ی��ک وقفه 10 روزه دوباره به 

جمع پرمهر شما مخاطبان بازمی گردیم«.

سینماموسیقی

شعر

کتاب


